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Obradowała Woj.Rada 
Zatrudnienia

Wojewódzka Rada Zatrudnienia, organ 
Zdawczy dla wojewody i kierownika 
^wódzkiego Urzędu Pracy w sprawach 
dnienia i bezrobocia, obradowała w poniedziałek, 
^eśnia. W obradach uczestniczył, reprezentujący 
Jdarność” Zdzisław Maszkiewicz, który pełni 

cję wiceprzewodniczącego Rady. Na 
^działkowym posiedzeniu Rada zajęła się głównie 
^łem. dodatkowych 15 mld zł, przydzielonych 

Ministra Pracy i Płacy dla województwa 
. Oskiego. O przydział dodatkowych środków 
powali: w maju ’94 Zarząd Regionu NSZZ “S” 

mld) i w lipcu br. kierownik WUP (o 32 mld). 
15 miliardami, województwo otrzymało 5 mld 

fundusz celowy, skierowany wprost do 
lc?nika” Podział środków nastąpił w oparciu ó 

, Wygotowany przez Wojewódzki Urząd Pracy, 
J” sporządzony został zgodnie z możliwościami 
kowania ich przez poszczególne urzędy pracy 

, Prace interwencyjne, publiczne, działalność 
. °darczą bezrobotnych). Według Zdzisława 
^iewicza, badania i rozeznanie Związku były 

z przyjętymi w planie kryteriami podziału. 
Sniu Związku Maszkiewicz wnioskował o 

W proponowanego podziału.
. ^szczególne Rejonowe Urzędy Pracy otrzymały: 

11,1 * 5 mld zł; Przysucha - 1,95; Pionki - 1,7 
Szydłowiec - 1,8 mld; Kozienice - 0,6 mld;

I 1,1 mld; Białobrzegi - 1,2 mld; Grójec - 1,0 
'^Woleń - 0,65 mld.

4 miliardów przeznaczono dla bezrobotnych 
płalność gospodarczą, przyjmując zasadę, że 
/Ogólne urzędy pracy otrzymają 25% kwoty 
^czonępi^ei^e^^ieżącyn^^ku^^^^^

W dalszej części obrad przyjęto sprawozdania 
z działalności: Wojewódzkiego Ośrodka Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych oraz Rejonowego Urzędu 
Pracy w Radomiu.

Szydłowiec, Pionki i Radom - to gminy, w 
których stopa bezrobocia przekroczyła 25%. 
Zdzisław Maszkiewicz uznał za konieczne podjęcie 
starań, na forum nowego zespołu rządowo- 
związkowego, o uznanie tych gmin za rejony 
zagrożone strukturalnym bezrobociem. W nowym 
zespole Solidarność występuje w roli obserwatora, 
zatem wiceprzewodniczący ZR Zdzisław 
Maszkiewicz zwrócił się do posłanki Reginy 
Pawłowskiej i szefowej OPZZ w województwie o 
pilotowanie tych spraw we wspomianej Komisji.

Wojewoda Zbigniew Kuźmiuk mianował 
Tomasza Świtkę z NSZZ “S” Rolników 

Indywidualnych na członka Wojewódzkiej Rady 
Zatrudnienia.

A.R.

[ WYCIECZKA ]
Komisja Sportu i Rekreacji przy ZR informuje, | 

| że jest organizowana wycieczka do KRAKOWA i| 
| ZAKOPANEGO. |

Wyjazd w dniu 24 WRZEŚNIA (sobota) o godz. | 
| 6.00 z parkingu pod BGŻ-tem (naprzeciw siedziby ZR). | 
| Powrót 25 września (niedziela) około godz. 20.00. |
| Koszt wycieczki wynosi 330 tys. zł od osoby | 
I (w tym ubezpieczenie, przejazd, nocleg, kolacja,! 
I dyskoteka i obiad).

Zapisy do dnia 20 września w Sekretariacie Zarządu I 
I Regionu. I
L — — — — — — — — — — — — — — — — — — .1

SPOTKANIE PRZEWODNICZĄCYCH KZ 
z ZARZĄDEM REGIONU odbędzie się 
22 WRZEŚNIA (czwartek) o godz. 11.00 

w POLMETALU (ul.1905 Roku).
O godz. 9.00 obradować będą członkowie ZR.
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Po Targach
Na zaproszenie Zygmunta Koncewicza 

wiceprzewodniczącego KZ “S” w radomskim 
“Liderze”, 31 sierpnia, w dniu otwarcia 
Międzynarodowych Targów Garbarstwa, Skóry i 
Ochrony Środowiska gościli Stanisław Rusek - 
przewodniczący i Włodzimierz Kalinowski - 
wiceprzewodniczący KZ “S” w Fabryce Obuwia “Alka” 
w Słupsku.

Targi miały być okazją do odbycia posiedzenia 
Rady Sekcji Przemysłu Lekkiego, jednak wcześniej 
ustalony na początek września termin, pokrzyżował 
te plany.

Komisje Zakładowe “Lidera” i “Alki” utrzymują 
stały kontakt i współpracują ze sobą “ze względu na 
podobny profil, podobną strukturę zatrudnienia i 
podobne problemy”. Fabryka “Alka” od lipca jest 
spółką akcyjną. Pracuje w niej 1000 osób. Praca jest 
jednozmianowa. Przed prywatyzacją zakład zatrudniał 
2000 osób na dwóch zmianach. Obydwa zakłady 
narzekają głównie na brak płynności finansowej, na 
brak gotówki na zakup surowców. Rozwiązanie tego 
problemu uważają za najważniejsze.

***

Teraz fragment rozmowy o działalności Sekcji 
Przemysłu Lekkiego.

- Czy te problemy Waszych zakładów, branży 
obuwniczej mają przełożenie na postulaty Sekcji?

Z.K. - Komisja Krajowa zdecydowała w 
kwietniu o wejściu Sekretariatu Przemysłu Lekkiego 
w spór zbiorowy z rządem. Do dziś nie ma reakcji. - 
Niektórzy ministrowie twierdzą wprost, że przemysł 
obuwniczy przynosi straty. - Spór zbiorowy dotyczy 
nie tylko naszej branży, ale także m.in. przemysłu 
bawełnianego, włókienniczego (ogółem 14 dziedzin).

- Czego się domagacie? Czy np. wskazujecie 
na konieczność restrukturyzacji finansowej w 
Waszych przedsiębiorstwach ?

Z.K. - Tak, na konieczność oddłużenia 
Domagamy się również wstrzymania nic 
kontrolowanego spływu obuwia na nasz rynek. 
Według nieoficjalnych wyliczeń, na polski rynek weszło 
60-70 min par obuwia z zagranicy (chińskiego, 
włoskiego), które my potocznie określamy jako 
obuwiejednorazowego użytku. W.K. - Ktoś tę politykę 
kreuje. - Chcemy zapobiec wpływowi bubli do Polski.

Z.K. - Istnieje jeszcze problem “prywaciarzy”,

226/91
^/94

którzy robią obuwie systemem chałupniczym, P° 
kilkanaście par, nie obowiązują ich normy, nies3 

zarejestrowani i często nie płacą podatków.
- Spotykacie się Panowie przy okazji Targ^ 

Proszę o spojrzenie związkowe na Targi 
zainteresowanie Związku?

początku obecnej kadencji.
W rozmowie, którą prowadzimy przy 

udziale Edwarda Chwalińskiego i Tadeusza 
. łrzaka oraz pracownic kadr, dominują problemy 
' 1 W

-zec$ przypomnieć (wspominaliśmy o tym w
’ i zawodowe 

. . , . , . , łn dp'ły do organu założycielskiego zastrzeżenia w
my związkowcy nie mielibyśmy zobaczyć jak to ° J° .

o ta, ,, .i , , , ■ do osob zarządzających przedsiębiorstwem,odbywa? Choćby dlatego, by moc porownac i, , i, x
J j • j r u su \A/r\ia\irr\nnr7Pnmn7QH7ił Lnntmlo- niaL+nro

stoiska z

W.K. - Nasze Komisje Zakładowe są prze^ '“
,,, , , , tai „,P< Zedmm numerze), ze związki

umiejscowione w zakładach obuwniczych. Dlacze& l ' . .J W nn nraanii 7ało7vcipl<;kipffn za
C ’ -

uidicgu, uy uiuu puiuwuav ■-
. », . a. Wojewódzki przeprowadził kontrolę; niektóre

innymi. Mamy tez swoje spostrzezei'1 . J Ł • . • •
_ , . J i* Okazywanych przez związki nieprawidłowości,
Przydadzą nam się one w pracy związkowej, ,
iJ^a , Z (llzbArdziły się.-Wnioski pokontrolne są przedmiotemkontaktach z szefami poszczególnych służb 

zakładzie.
Aji związkowców z Wydziałem Restrukturyzacji 
^kształceń Własnościowych.
Solidarność nie zgadza się też z niektórymi 

Cięciami personalnymi. Uważają za naganną 
odwołania ze stanowiska z-cy dyrektora ds. 

^owo-produkcyjnych. Zostało ono wręczone w

* *
Podsumowujemy nasze rozmowy: Zyg11111^ 

Koncewicz wyraża nadzieję, że Radom stanie si?1,3 

stałe siedzibą Targów, a przemawiają za tym - Je°! 
zdaniem - skupienie wokół miasta około 70 zakład0'' 

branży garbarskiej i obuwmiczej, mu 
kształcenia kadry: wydział garbarsko-obuwniczy 
radomskiej WSI, technikum garbarskie.

Wiceprzewodniczący KZ “S” Lidera n’a 
nadzieję, że przyjdzie czas, że związki zaw- 
zaistnieją i w prywatnych zakładach. - “Prze1 
związki zawodowe pomagają pracodawcy i zad1.0 

kapitaliści chcąje mieć” - uzupełnia Stanisław RllS^ 
Anna

żliwo^1^™ dniu Powrotu z urlopu wypoczynkowego.
u Ag wypowiedzi moich rozmówców, były
tyca ds. handlowo-produkcyjnych, a obecnie 

^^mocnik zarządcy ds. skupu, cieszy się 
d^^niem pracowników, jak mówią: “przy nim 

° .ci^y się bezpieczni”. Wcześniej był on 

i Czasowym kierownikiem już samodzielnego 
.^siębiorstwa, a stanowisko to piastował do 

J^śnia ’93 roku. Po wygraniu programu 

aWczego, kierowanie zakładem powierzono 
vd'1,emu zarządcy komisarycznemu.

Odwiedziny—w—Przedsiębiorstwie—ZboM' Program naprawczy uwzględniał zwolnienie 
Młynarskim w Radomiu i pracowników. Wcześniej zawarte przez

pasowego kierownika przedsiębiorstwa 
^Zumienie ze związkami zawodowymi, 

k ,'Adywało redukcję 25-26 etatów. Zakładano 
Kolejną wizytę w ramach 'Zbliżeń- w ponied^f^ wyłączenie z przedsiębiorstwa magazynów, 

września, składamy z wiceprzewodniczącym A. . . , „ t .
Maszkiewiczem w Przedsiębiorstwie Zbożowo-Mlyn^r2.nimi etatow Zarządca magazyny w strukturze 
Radomiu. Zakład uprzednio nosił nazwę Okręg0"Wił, zwolnił jednak 34 osoby. O te przekroczenia 
Przedsiębiorstwa Zbożowo-Młynarskiego i wchodził/ ^kowcy mają pretensje, choć przyznają, że ściśle 
warszawskich PZZ-tów. Od 1 stycznia 1993r.jest sa/nod^^  ̂ zawarte w regulaminie zwolnień.
podmiotem gospodarczym, dla ktorego A Agować w odpowiednim czasie związkowcy nie 
założycielskim jest Wojewoda Radomski. Zatrudnia p0' Si: , ... ..?■ tłumaczą - gdyż nie znali programu 

J aWczego.
Komisję Zakładową stanowią: przewodniku Związkowcy nie widzą potrzeby zatrudniania 

Edward Chwaliński, z-ca - Wiesław Karc#'^ ^2 etatu, jako p/o dyrektora młyna, poprzednio 
sekretarz - Stanisław Sowa oraz członko'vlAcc2nje pracującego doradcy zarządcy. Niepokoją 
Mariola Piotrowska, Adam Binkowski. TeflS Aiedzi dyrektora “o wymianie kadry”. Ze 

(K Azeń socjalnych są zadowoleni; pozytywne 
j/ Aty - ich zdaniem - są wynikiem dobrej 

Aracy związków zawodowych ze służbami

ZBLIŻENIE...

kieruje Solidarnością od roku. KomisJa 
Rewizyjna w składzie: Tadeusz Kacprzak, J3*1 
Głowacki, Stanisław Gołębiowski działa
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socjalnymi przedsiębiorstwa.
Ostatnie podwyżki pracownicy otrzymali w 

maju. Związkowcy wystąpili wówczas o podwyżki 
w wysokości 1 min zł dla pracownika, 
wynegocjowano średnio 700 tys. Niepokój moich 
rozmówców budzi nieprzeprowadzanie od trzech lat 
remontów, rosnące koszty przedsiębiorstwa - są to 
obawy związane z przyszłością zakładu.

***
Te i inne problemy poruszali związkowcy na 

zebraniu z zarządcą komisarycznym, które odbyło 
się kilka godzin później. Jak informuje mnie 
przewodniczący Edward Chmieliński, nie wyrażono 
zgody na propozycję podwyżek dla pracowników 
młyna, przedstawioną przez jego dyrektora 
(poprzednio doradca). Związkowcy uznali, że nie ma 
specjalnych powodów do wyróżniania tej grupy 
pracowników, a propozycję tę uznali jako chęć 
skonfliktowania załogi. Inne sprawy, o których 
mówiono, to min.: polityka kredytowa 
przedsiębiorstwa, nierentowność magazynów w 
Janowie i Garbatce, zbyt duża ilość godzin 
nadliczbowych i remonty. W jednych sprawach padały 
wyjaśnienia, w innych zapewnienia, w kolejnych 
propozycje rozwiązań. - Ale o tym, i o dalszych 
reperskusjach, przy następnych odwiedzinach.

Anna Rajchert

*SEKCJA SZKOLEŃ*

Po szkoleniu w Polańczyku (4-11 września ’94)

W dniu 4.09.94r. o godz. 9.00, sprzed siedziby 
ZR wyjechała autokarem, grupa uczestników 
szkolenia związkowego. Wśród nich znaleźli się 
przedstawicele KZ: Woj. Szpitala Zespolonego, 
Szpitala w Krychnowicach, ZM Łucznik”, Zakładów 
Piwowarskich w Warce, TEFY, WKTS-u, PHS-u, 
Zakładów Przemysłu Tytoniowego, Tekspuru w 
Pionkach, Fabryki Farb i Lakierów, WPEC-u, 
Polmetalu, ZHR Laski, PSS-u Społem, ZTE, Zakładów 
Materiałów Ogniotrwałych, DPS-u Radom, Rolniczej 
Spółdzielni Mleczarskiej. Grupa liczyła 35 osób.

W szkoleniu brały udział trzy osoby z Komisji 
Zakładowych w Polańczyku (Region Podkarpacie). 
Szkolenia to miało na celu przetestowanie 
podręcznika związkowego opracowanego 
przez naszych regionalnych instruktorów 
związkowych: Romana Peregończuka i f>
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Michała Lichterowicza, jak również zdobycie 
dalszej porcji wiedzy.

Jak wynikało z ankiet przeprowadzonych 
na zakończenie kursu, obydwa zadania zostały 
ocenione pozytywnie. Tematami szkolenia były m.in.:

- dlaczego związek prowadzi szkolenia?
- prawa członka Związku,
- dokumentacja KZ
- rodzaje i zasady sporządzania,
- walne zebranie delagatów i członków 

Związku,.
- zwolnienia grupowe,
- interwencje związkowe,
- spotkania działacza związkowego ze 

związkowcami,
- związek zawodowy w kontaktach z prasą,
- wykorzystanie doświadczeń na szoleniach, - 

negocjacje,
- ubezpieczenia społeczne.
Szkolenie prowadzili regionalni instruktorzy 

związkowi: Roman Peregończuk, Michał 
Lichterowicz, Janusz Cichy, Dorota Wodnicka, Ewa 
Gołosz. Program szkolenia pozwalał na zapoznanie się 
z pięknem Bieszczad (oczywiście w niewielkim 
procencie): wycieczka do Komańczy - gdzie 
zwiedzano miejsce internowania Ks. Kardynała 
Stefana Wyszyńskiego w latach 1955-56 (Klasztor 
Sióstr Nazaretanek), wycieczka nad Solinę - zapora 
solińska i rejs statkiem po jeziorze solińskim, ognisko 
na Połonienie Wetlińskiej.

Na zakończenie szkolenia odbyło się 
uroczyste rozdanie zaświadczeń o ukończeniu kursu. 
Każda KZ, biorąca udział w szkoleniu otrzymała 
“Vademecum związkowe - cz. I” (wybrane 
zagadnienia z zakresu prawa pracy i ubezpieczeń 
społecznych).

Uczestnicy szkolenia mieli swoją pieśń-hymn; 
towarzyszył on nam w drodze powrotnej do Radomia:

Fala krzywdy, aroganctwa, ogarnęła zewsząd nas Krzykął 
naród: dośćpieniactwa, Solidarność zmieni kraj.

Ref. Solidarność, Solidarność niechaj żyje, żyje nam, 
Solidarność, Solidarność niechaj żyje, żyje nam.

Pałki ZOMO i więzienie nie złamały woli w nas, A po 
grudniu przyszedł Czerwiec, no i naród wybrał nas.

Świat zdziwiony, zapatrzony ruszył drogę naszych spraw 
I bez broni, huku armat nasz największy tyran padł.

—
Dziś komuna znów odżyła, kapitalizm niesie nam 
nędzą nam serwuje w imię robotniczych mas.

Życie walką jest bez końca, wykazały wieki nam 
głowę ukręcimy, przyrzekamy wolność wam.

*** L

^■Ą problemy) przed podjęciem akcji agitacji 
r członków.

Sprawozdanie z przeprowadzonych 
leń w I półroczu, z informacją o ilości 
stoików poszczególnych szkoleń, wysokości 
»w i tematyki przedstawił szef Działu Szkoleń 

i UWAGA Działacze Komisji Zakładów^ fW Gospodarczej “Solidarności” Roman 
I którzy nie uczestniczyli w w szkolenia^ Pokazał również harmonogram szkoleń 
' związkowych,będą mieli okazję wziąć udział"^ półroczu 1994r., z których większość będzie 
| SZKOLENIU OGÓLNOZWIĄZKOWYM- kowana w pierwszych miesiącach 1995r. Będą 

Szkolenie odbywać się w Siczkach. Kodowane dwa projekty w ramach programu 
wynosi 600 tysięcy zł. - Wpłaty i zgłosi*: pierwsze - szkolenie dla przywódców 

| uczestnictwa przyjmuje dział księgowości Nowych (od października do kwietnia 
| Termin szkolenia zostanie ustalony, gdy zbie^, ^Pne8° r°ku) - podstawowa tematyka to rola 
| się odpowiednia liczba uczestników. teków zawodowych w czasie przemian

Przy okazji przypominam: Uchwała nf Smicznych, zarządzanie finansami dla instytucji 
I VII WZD NSZZ “S” Ziemia Radon^f dochodów, związki a partie polityczne, związki 
I zobowiązuje KZ-ty do oddelegowali3 Wia, także dalsze podnoszenie kwalifikacji 
| przynajmniej dwóch swoich działac^ktorów i metodyków związkowych i drugie - b. 

związkowych do odbycia podstawowych szkole szkolenie związane z budową demokracji (m.in. 
ogólnozwiązkowych. Npółpracyz organami rządowymi) - budowanie

UIE4G/4: Prosimy o kontakt z SeM W negocjacyjnych i układy zbiorowe.
| Szkoleń ZR Terenowe Komisje Koordynacyjne", padły też zapowiedzi szkoleń dla związkowców, 
| Grójcu, Lipsku, Przysusze. - Kontakt doty^M zakłady pracy będą prywatyzowane w 
I ’ przeprowadzenia szkoleń w terenie. ?rc*u 0 ustawę o Narodowych Funduszach
1----------------------------------------------------------------- ■-'^stycyjnych. Szkolenia te mają objąć 600 osób z

•dniowej i 600 osób z północnej Polski.
Elżbieta Przybylska z Działu Szkoleń KK 

; ze spotkania 
Hktorów związkowych w czerwcu, w Sobieszewie. 
Mtorzy pracowali w trzech grupach, skupionych 
pół innej tematyki: kadr, materiałów i organizacji 

Rada Edukacji Związkowej, to ciało złOeń, następnie brali udział dyskusjach plenarnych, 
osób odpowiedzialnych za szkolenia w zarz^pług pani Elżbiety, “cel został osiągnięty, 
innów i w hranżach Zwvkle. nhraduje Cumowanie nastąpiło”, natomiast pozostaje 

wrzSyalne pytanie: “czy zostaną zrealizowane wnioski?”

pci 
.4.

Przewodniczący Sekcji Szkoleń ZR - Andrfl V

--------------------------1r - - 'Posiedzenie Rady Edukacją ,krótk,e^p^ozdame
J puKtnrnw 7W7.lcnwvc.n w czerwc

Związkowej

regionów i w branżach. Zwykle obraduje gumowanie nastąpiło” 
kwartał. Ostatnie posiedzenie odbyło się 6 ’
W Siedzibie KK. W pierwszej części uczest^ Cuv ruir.a wiuuoiww lumaj^a łrujuiKa, 
Tomasz Wójcik, członek Prezydium wystąpieniu w Sobieszewie: - Według 
odpowiedzialny za szkolenia w Związku. ^óiych działaczy edukacja Związku jest zaniedbana,

Oto kilka wniosków Tomasza Wójcika, zawartych

Obrady zapoczątkowała informacja p.Whig innych jest ona doceniona. Potwierdzeniem 
Greger z Sekretariatu Ochrony Zdrowia o szko1 Adów tych drugich jest obecność instruktorów z 
osób, które zajmowałyby się promocją Zwi^fl Polski. - Związek jest zależny od wszystkich 
pozyskiwaniem członków w zakładach Pf3Xów i jego los leży w ich rękach. Pojedynczy 
Pierwsze odbyło się dla związkowców odhacz nie jest w stanie niczego dokonać. - Podział 
zdrowia i będą kontynuowane wśród innych bf/dki zależy od samych członków. Należy 
Szkolenia uczą związkowców techniki ameryk^konywać i nakłaniać ludzi na szkoleniach do 
pozyskiwania nowych członków, ^Wiedniego podziału składek. - Instruktorzy 
charakterystyczna cechą jest przeprowadzeni fokowi mają duże możliwości kształtowania 

 

analizy zakładu i zatrudnienia (kto, ile, jak, jaki6 ^domości członków Związku.

Analizy działalności szkoleniowej w 
poszczególnych regionach, w oparciu tabelę danych, 
dokonał szef Działu Szkoleń ZR Gdańskiego Roman 
Stegart. Wynikało z niej, że tylko w niewielu zarządach 
regionu szkoleniami zajmują się osoby na 
etatach, część wyszkolonych przez Związek 
instruktorów związkowych nie prowadzi szkoleń (na 
około 400 instruktorów, pracuje 190), w kilku 
regionach działalność szkoleniowa prawie nie istnieje 
(próbowano określić przyczyny). - Analiza była 
okazją do przedyskutowania sytuacji 
Padły propozycje konkretnych 
unormowania przepływu informacji 
pomiędzy zarządami regionów
dokonywania selekcji osób kierownych na szkolenia 
(uczestnik winien znać podstawowe przepisy 3 ustaw 
dot. związków zawodowych), podniesienia rangi 
instruktorów poprzez nadanie statusu nauczyciela 
związkowego, unormowanie działalności szkoleniowej 
poprzez stworzenie etatów dla szkoleniowców i 
utworzenie wśród funduszów celowych, funduszu 
szkoleniowego.

Przyjęto konkretne wnioski do KK zawierające 
propozycje zmian przepisów: ustawy o zw. 
zawodowych, statutu i uchwały finansowej (okazją 
do przekazania szczegółów będą zapewne relacje ze 
Zjazdu Krajowego, gdzie będą one przedmiotem 
obrad).

szkoleniowej, 
rozwiązań: 

o szkoleniach 
i branżami,

Anna Rajchert

Regulamin 
PRZYZNAWANIA TYTUŁU 
-HONOROWY CZŁONEK 

NSZZ “Solidarność”
Krajowy Zjazd Delegatów NSZZ “S” nadaje osobie 

nie mającej prawa do zrzeszania się w naszym związku 
tytuł HONOROWY CZŁONEK NSZZ “Solidarność”, 
jeżeli osoba ta spełnia co najmniej jeden z następujących 
warunków:

1. Posiada zasługi przy organizacji struktur 
związkowych NSZZ “S”.

2. Była represjonowana przez władze komunistyczne 
za działalność na rzecz NSZZ “S”.

3. Nie będąc członkiem naszego związku, wspierała 
aktywnie działalność struktur związkowych NSZZ “S”.

4. Przed utratą prawa zrzeszania się w związku
zawodowym, będąc członkiem NSZZ “S” poniosła na I 
jego rzecz znaczące zasługi. \
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5.Będąc poza granicami 

kraju wspierała czynnie 
działalność NSZZ “S”.
Z wnioskiem o wszczęcie 

procedury nadawania honorowego 
członkostwa w NSZZ “Solidarność” 
może wystąpić wyłącznie Zarząd 
Regionu, Rada Sekretariatu 
Branżowego lub Prezydium Komisji 
Krajowej, którzy przedstawiają krótki 
życiorys kandydata, jego zasługi oraz 
uzasadnienie.

Komisja Krajowa lub 
upoważnione przez nią Prezydium KK 
może skierować curiculum vitae 
kandydata do wszystkich Zarządów 
Regionów i w przypadku, gdyby w 
okresie trzech tygodni nie wpłynęły 
żadne zastrzeżenia, rozpocząć 
procedurę nadawania tytułu.

Tytułu nie może otrzymać 
osoba, która:

1. Należała lub należy do 
organizacji komunistycznych.

2. Otrzymała kary przewidziane 
w Statucie NSZZ “S”

3. W sposób udokumentowany 
pracowała w służbach specjalnych 
PRLiRP.

4. Działała w inny sposób na 
szkodę związku.

Osoba posiada tytuł 
HONOROWEGO CZłONKA NSZZ 
“Solidarność” dożywotnio, jeśli 
Krajowy Zjazd Delegatów nie 
postanowi inaczej. W sytuacjach 
odbierania przez KZD nadanego tytułu 
procedura jest analogiczna jak przy 
przyznawaniu.

Uzyskanie tytułu upoważnia do: 
uczestniczenia jako gość honorowy w 
Zjazdach, uroczystościach
związkowych, zebraniach itp., 
otrzymania pisemnego podziękowania 
od Krajowego Zjazdu Delegatów jako 
udokumentowania nadania tytułu, 
specjalnego wpisu do legitymacji 
związkowej, nadania odznaczenia 
(honorowy członek NSZZ “S” - wzór 
do opracowania).

22^
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6 WRZESIEŃ- 
Posiedzenie Prezydium KK

W dniu 6 września odbyło się w 
Gdańsku spotkanie Prezydium KK. 
Przygotowano program KK w dniu 
jutrzejszym. Najważniejszymi punktami 
obrad KK będzie analiza sytuacji w kraju 
i w Związku oraz przygotowania do VI 
Krajowego Zjazdu Delegatów w Mielcu. 
Powinien również zostać przyjęty budżet 
na II półrocze 1994r. Prezydium 
postanowiło, że przedstawi wniosek do 
KK, aby funkcję Przewodniczącego Rady 
Nadzorczej Fundacji Gospodarczej 
“Solidarności” pełnił zawsze skarbnik 
Komisji Krajowej. Omawiano pracę 
Komisji Statutowej powołanej przez 
Krajowy Zjazd Delegatów i zapoznano 
się z propozycjami tzw. uchwał 
okołostatutowych, które miałyby być 
przyjęte na VI Krajowym Zjeździe 
Delegatów. Rzecznik prasowy KK Piotr 
Żak przekazał Prezydium informację 
dotyczącą spotkań z kierownictwem 
publicznej radiofonii i telewizji w 
sprawie rozporządzenia Krajowej Rady 
Radiofonii i Telewizji z dnia 13 maja 
94r. w sprawie trybu postępowania w 
związku z przedstawianiem w 
programach publicznej radiofonii i 
telewizji stanowisk partii politycznych, 
związków zawodowych i związków 
pracodawców w węzłowych sprawach 
publicznych.

7 WRZESIEŃ- 
Posiedzenie KK

Przedstawiciel ZR Pomorze 
Zachodnie Krzysztof Zgoda przedstawił 
projekt organizacji od wiosny przyszłego 
roku cyklu sympozjów na temat rozwoju 
Związku - pozyskiwania nowych 
członków.

Wiele czasu zajęła dyskusja nad 
projektem budżetu na II półrocze 1994 
roku. Ostatecznie budżet został przyjęty.

Odbyła się wstępna prezentacja 
głównych punktów porządku obrad VI 
Krajowego Zjazdu Delegatów. 
Prezydium KK zobowiązało się 
przedstawić na posiedzeniu KK w dniu 
21.09.94r. szczegółowy projekt programu

obrad VI KZD. większa niż przewidywano a place
Zebrani oklaskami Pr^»realne spadają.
___ ________________ nfflpropozycję, zgłoszoną Pr‘ 

przewodniczącego ZR Rzeszows^ 
Adama Śnieżka, by zaprosić na ® 
Prezydenta RP Lecha

Piotr Żak

- Rzecznik Prasowy

***
Wniokodawca stwierdził, że powinno „
się dobrym obyczaje™/ T A N ° W 1 S K A KK

Zjazd0”

nr 48/94 ws. rządowego 
Projektu zmian w prawie 

związkowym

zapraszanie na każdy KZD 
przewodniczących KK.

Przewodniczący L,- 
Komisji Statutowej Jacek Rr1' 
przedstawił projekty tzw. ” 
okołostatutopwych, które miałyby 
podjęte na VI KZD.

Przyjęto rezygnację
Ostroucha z funkcji członka zmiany w ustawach o związkach 

wych, o rozwiązywaniu sporów 
5rowych, o organizacjach 

awców.

uC KK z oburzeniem przyjęła zamiary 
by pogorszyć sytuację pracowników 
jednostronne, nie negocjowane ze 

mi zawodowymi, w tym z NSZZ

KK oraz odwołano go ze sta”0 
Przewodniczącego Rady Fundacji 
“S”. Powołano skarbnika KK 
Jankowskiego na to stanowisko.

Komisja Krajowa 1 
regulamin przyznawania 
Honorowego Członka NSZZ “S”. }

Na zakończenie przeanalizuj 
sytuację w kraju i w Związku. 
Krzaklewski przedstawił inforn1^ 
spotkaniu Prezydium KK z Prezyd0” 
RP Lechem Wałęsą. Krajowy koord/" 
akcji zbierania podpisów Kazi^Aj, 
Janiak omówił tę akcję. 5 września 
roku przekazano Zgromadź 
Narodowemu 960 tysięcy podpis0”^ rządowi, zakazu strajku 

'%^cznego, okupacyjnego, głodowego. 
klA ^Pozbawienie związku zawo-

J Główną ideą proponowanych 
,, tw*1 Jest ustawowe wycofanie się rządu 

(Hcji pracodawcy - strony układów 
Awych, rozszerzenie uprawnień 
/dawców i pozbawienie związków 
Mowych części praw. Sprawy te 
Wują

• Likwidację komisji zakładowych 
^niejszych zakładach pracy i 
Jienie ich delegatem związkowym, 
*?cie ich poza zakład pracy.
2.Wprowadzenie zakazu strajku

projektem. Wyrażono podziękowań’^ 
wszystkich, którzy złożyli swój 1 
pod Obywatelskim Proj°V 
Konstytucji RP NSZZ “S”. (

Najważniejszym dokum0”^. 
przyjętym na tym posiedzeniu ' 
stanowisko w sprawie ■

■i ^rozbawienie związku zawo
ro prawa do obligatoryjnego

hienia pracownika.
: uniemożliwienie

suuiuwisw W spiaww «uiu<i.v Aowadzcnia strajku ponad- 
wprowadzania bez konsultacją idowego przez tryb sporu - najpierw 

Jcjacje i protokół rozbieżności, 
strajk ostrzegawczy, referendum i 

i'właściwy. W referendum musi 
’ i ZA STRAJKIEM 

'ści pracowników w zakładzie, a 
.....„z w branży, w zawodzie, w 

k
^Orzekanie przez sąd na wniosek 

Awcy lub prokuratora o legalności 
.7. Orzeczenie o nielegalności 

’** yuuoiawą do
.'•'Plinarnego zwolnienia
^nika, a organizatorzy strajku 

■adaliby za wykroczenie i mogliby 
odszkodowanie pracodawcy.

rdzeniu i ^.praktyczne 
zamiarów /Prowadzenia

związkami zawodowymi, w tym 
“Solidarność’, zmian w ustawach 
związkach zawodowych, 
rozwiązywaniu sporów zbiorowy0"rozwiązywaniu sporow zoiorowr. j deCyZja 
organizacjach pracodawców. ^an*c;^ści praco 
KK pogorszy to zdecydowanie sy«”51 t tóWnież
pracowników i pozbawi z"'1^ 
zawodowe wielu ich praw. Stwief<^zzrnuuunr. włtiu lun praw, a j (
że zmiany te są prowokacją wobec - -

obronie byłoby podstaWą
związku i że “Solidarność’ użyje ws#1^ 
sił i środków w obronie P.j 
pracowniczych i związkowych. P™ 
też stanowisko protestujące, 
przeciwko polityce cenowej rząd” 11 
zauważając, że inflacja jest[/j'

6.Zakaz wchodzenia w spór 
zbiorowy przed upływem czasu, na jaki 
układ zbiorowy zawarto.

7.Składki pracodawcy na jego 
organizację byłyby wliczane w koszty 
uzyskania przychodu. Oceniając 
przygotowywane przez MPiPS zmiany 
należy zdać sobie sprawę, że jest to 
najgroźniejsze wystąpienie przeciw 
istocie, strukturze i celom związków 
zawodowych w ciągu ostatnich lat. Stawką 
jest istnienie związków zawodowych w 
małych zakładach, stawką są prawa 
pracownicze i związkowe, stawką jest 
istnienie związków zawodowych w 
Rzeczypospolitej. Komisja Krajowa 
stwierdza, że takie zmiany są prowokacją 
wobec naszego Związku. W obronie praw 
pracowniczych i związkowych NSZZ 
“S” użyje wszelkich sił i środków.

nr 49/94 ws. skutków polityki 
cenowej i podatkowej rządu

Komisja Krajowa stwoierdza, że 
polityka cenowa i podatkowa realizowana 
przez rząd w myśl ustawy budżetowej 
na 94 rok doprowadziła zgodnie z 
przewidywanymi wyrażonymi w 
stanowiskach Związku, przedstawionymi 
na początku 1994 roku do dalszego 
zubożenia społeczeństwa, objawiającego 
się m.in. wzrostem realnych kosztów 
utrzymania znacznej większości polskich 
rodzin Dowodem na to są m.in. dane 
statystyczne, które mówią, że w ciągu 
ostatniego roku zakupy żywności w Polsce 
zmalały o prawie 12%. Inflacja wzrosła 
ponad przewidywania o ok. 5% 
przyczyniając się do spadku płac realnych. 
Skutki masowo wprowadzanych 
podwyżek cen są tak drastyczne, że mogą 
spowodować poważne konflikty społeczne 
i zepchnąć kolejne grupy ludności poniżej 
granicy wytrzymałości socjalnej. W 
sytuacji lawinowo następujących 
podwyżek coraz trudniej się zorientować, 
czym one są motywowane np. czy ceny 
energii zostają podwyższone z tytułu 
podwyżki cen żywności, czy też ceny 
żywności wzrosły, ponieważ nastąpiły 
podwyżki cen energii. KK przypomina, 
że w związku z przewidywaniem 
takich dramatycznych- skutków ustawy 
budżetowej na ’94 rok, NSZZ 
“Solidarność’ przedstawił w postaci 

postulatów i rozwiązań eksperckich 
propozycję zatrzymania w tym roku 
spadku dochodów rodzin przede 
wszystkim poprzez zastosowanie innej 
polityki zmian cen nośników energii i 
wprowadzenie propracowniczcgo i 
prorodzinnego systemu podatkowego. W 
aktualnej, zmierzającej do konfrontacji 
społecznej sytuacji, KK NSZZ “S” żąda 
natychmiastowego wstrzymania realizacji 
przez rząd jego polityki cenowej i 
skorygowania polityki podatkowej m.in. 
przez wprowadzenie w życic 
proponowanych przez NSZZ “S” 
rozwiązań.

Uchwała nr 407/94 ws. kontroli 
Regionu Podkarpacie

KK na postawie par.20 ust.3 
Statutu, wyraża akceptację dla Krajowej 
Komisji Rewizyjnej do przeprowadzenia 
kontroli Regionu Podkarpacie w zakresie 
określonym odpowiednio w par. 20 ust. 1.

Uchwała nr 408/94
ws. powołania 

Leszka Jankowskiego 
na stanowisko 

Przewodniczącego Rady 
Fundacji Gospodarczej

KK powołuje Leszka Jankowskiego 
na stanowisko Przewodniczącego Rady 
Fundacji Gospodarczej NSZZ “S”.

Uchwała nr 409/94
ws. zespołu przygotowującego 
sposób wyłonienia delegatów 

na KZD

KK powołuje zespół, 
zobowiązany do przygotowania na KZD 
propozycji uchwały “Ordynacja 
wyborcza” dotyczącej sposobów liczenia 
regionami i przysługującej im ilości 
delegatów na KZD. Sposób ten ma 
weryfikować ilość członków poprzez 
wysokość składki wpłacanej do KK 
przypadającej na 1 członka, w skład 
zespołu wchodzą; Janusz Pałubicki, 
Leszek Jankowski, Włodzimierz 
Wasiński, Jerzy Żurawiecki, Jan 
Fiodorowicz. W zebraniach mogą
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uczestniczyć jako obserwatorzy 
przedstawiciele wszystkich

regionów.

12 WRZESIEŃ- 
Spotkanie członków Prezydium 
KK z pełnomocnikami NSZZ 

“Solidarność” w 
prowadzonych sporach 

zbiorowych Związku 
z Rządem RP.

Przedstawiono stan realizacji 18 
sporów dotyczących problemów: 

pojedynczych zakładów’ 
(Stocznia Północna SA, Porcelana 
Wałbrzych SA),

- regionów (łódzki, wałbrzyski, 
mielecki),

- branż (hutnictwo, przemysł 
lekki, oświata i służba zdrowia, kolejarzy 
i ich zaplecza, górników, leśników, 
strażaków),

- postulatów ogólnozwiązkowych 
(rekompensowanie wzrostu kosztów 
utrzymania, brak realizacji Paktu o 
Przedsiębiorstwie).

Większość sporów, w tym 
dotyczące największej liczby 
pracowników, nie jest nawet w 
fazie negocjacji. Rząd wielokrotnie 
uchylał się i uchyla - wbrew deklaracjom 
Premiera - od rozwiązywania sporów 
przez negocjacje.

z Rządem nie 
na forum Komisji 

ds. Społeczno-

Zebrani wnioskują do władz 
krajowych Związku, by sporów 
zbiorowych 
przekazywać 
Trójstronnej
Gospodarczych, bo Komisja ta nie służy 
do rozwiązywania sporów 
dwustronnych. Rząd grając na zwłokę, 
opóźniając negocjacje działa na szkodę 
rządzonych wbrew zasadom
rozwiązywania konfliktów społecznych 
przez rozmowy.

Sprawa sporów zbiorowych z 
rządem RP będzie przedmiotem obrad 
jutrzejszego Prezydium KK i najbliższego 
posiedzenia KK.

Biuro Prasowe

* BHP * BHP

Porażenie Prądem
Energia elektryczna znajduje 

zastosowanie praktycznie we wszystkich 
dziedzinach działalności człowieka, 
wywierając na tę działalność niezwykle 
pozytywny wpływ. Jednocześnie jednak 
energia elektryczna ta, w pewnych 
warunkach, może stanowić człowieka bardzo 
poważne zagrożenie, ze śmiertelnym 
włącznie. Dlatego sprawą pierwszorzędną jest 
znajomość i ścisłe prze-strzeganie zasad 
ochrony przed porażeniem prądem 
elektrycznym . Miezwykle istotna jest 
również umiejętność udzielania pomocy 
osobom, które znalazły się pod działaniem 
prądu elektrycznego. Znajomość zasad 
postępowania przy ratowaniu osób 
porażonych prądem elektrycznym pozwala 
bowiem niejednokrotnie uratować życic 
poszkodowanym, jak również uniknąć 
zagrożeń osobom udzielającym pomocy. 
Należy pamiętać, że szanse ratunku maleją 
niezwykle szybko, w miarę upływu czasu. W 
pierwszej minucie po porażeniu istnieje 98% 
szans na uratowanie życia porażonego. Po 3 
min. - 72% , po 5 min -25%, po 8 min. - 5%. 
Dlatego w czasie ratownia należy działać: 
szybko, sprawnie, spokojnie. Podstawowe 
działania ratownicze obejmują uwalnianie 
porażonego spod działania prądu 
elektrycznego oraz udzielenie mu pomocy 
przed lekarskiej.

Uwalnianie porażonego spod działania 
prądu elektrycznego o napięciu do 1 kV.

Uwolnienia należy dokonać poprzez 
: * wyłączenie napięcia właściwego obwodu 
elektrycznego,

* odciągnięcie porażonego od urządzeń 
będących pod napięciem,

* odizolowanie porażonego, 
uniemożliwiające przepływ prądu przez jego 
ciało.

Wyłączenie napięcia powinno być 
dokonane poprzez:

* otwarcie właściwych łączników od 
strony zasilania,

* usunięcie wkładek topikowych 
(bezpieczników) z obwodu zasilania,

* przecięcie przewodów od strony 
zasilania za pomocą narzędzi z izolowanymi 
rękojeściami.

Sposobu tego nic wolno stosować w 
pomieszczeniach zagrożonych wybuchem,

* zwarcie przewodów od strony 
zasilania.

Zwarcie to musi być wykonane w 
sposób trwały, za pomocą opdpowicdniej 
zarzutki metalowej i może być stosowane 
tylko w liniach napowietrznych. Odciągnięcie

jamie ustnej ciał obcych,
* w zależności od stanu 

porażonego zdecydować o zakresie i

***

Krakowa, w ramach Akcji 
7 “Lato z Solidarnością”.

* BHP * BHP *
I purazonc^u /.uwjuuwau V zaiki 
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Przed Krajowym Zjazdem Delegatów
Andrzej Styczyński - przewodniczący 

ZR Elbląskiego na łamach "Tygodnika 
Solidarność" z 26.08.94r.

Zachować jedną 
Solidarność

- CZ.II

Finansowanie
Reforma struktur Związku ułatwi 

ograniczenie zbędnych wydatków i stworzy szansę 
na efektywniejsze działanie. Dotyczy to zarówno 
ruchu branżowego jak i organizacji regionalnych. 
Zmiany w statucie, nałożenie wręcz obowiązku 
tworzenia funduszów celowych (np. strajkowego), 
zwiększenie zadań i oczekiwań nie mogą być 
połączone z brakiem funduszów i tolerowaniem 
faktu, że znaczna część składek członkowskich 
zalega na kontach i używana jest głównie na 
działalność socjalną. Znacznie korzystniejszym 
rozwiązaniem jest zatrudnienie ekspertów, którzy 
pomogą wynegocjować zakładowy układ zbiorowy, 
realizujący postulaty socjalne pracowników i 
zaprewniający wypłatę zasiłków gwarantowanych 
statutem związkowym.

Utworzeniu sekretariatów regionalnych 
powinno towarzyszyć wzmocnienie finansowe, 
zmniejszające parcie na zmiany finansowe na 
poziomie krajowym. Jest to także realizacja 
postulatu decentralizacji zarządzania strumieniem 
funduszów.

Proponuję, aby już w najbliższym czasie 
dokonać kolejnego kroku, reformującego 
finansowanie działalności związkowej poprzez:

1 .Utworzenie obligatoryjnego funduszu 
strajkowego i przeznaczenie w pierwszych dwu 
latach 10%skladek organizacji zakładowej (ważne 
jest, aby stworzyć fundusz na tyle duży, by mógł 
poprzez np. lokaty bankowe, obligacje rządowe 
itp. “pracować na siebie”); po tym okresie składka 
zostałaby zmniejszona do 5%: przez pierwsze dwa 
lata połowa składki gromadzenia byłaby na koncie 
Krajowego Funduszu Strajkowego, od trzeciego 
roku - 25% wpływów regionalnych funduszów 
strajkowych (tworzonych z 5% składki) będzie 
przekazy wane na Krajowy Fundusz;

2. Utworzcnie obligatoryjnego wspólnego 
funduszu świadczeń zasiłkowych, będącego 
pierwszym etapem powołania związkowej 
ubezpieczalni; wiąże się to z odejściem od 
dotychczasowego mechanizmu wypłacania zasiłków 
i zapomóg, często niskich i w niewielkim zakresie 
poprawiających sytuację potrzebujących; na fundusz 
zasiłkowi proponuję przekazać 5% składek;

3. Powiększenie składki ZR do poziomu 
40%, z jednoczesnym przeznaczeniem 5% całości 
wpływów na funkcjonowanie regionalnych 
sekretariatów branżowych;

4. Powiększenie puli przeznaczonej na 
krajowe sekretariaty branżowe do poziomu 4%. 
Analizując powyższą propozycję proszę zwrócić 
uwagę, że fundusze strajkowy, zasiłkowy i 
branżowy regionalny pozostają faktycznie nadal w 
dyspozycji organizacji zakładowych.

Dwutorowość wyborów Pojawiające się 
coraz głośniej żądanie wprowadzenia mechanizmu 
dwutorowego wyboru delegatów na Krajowy Zjazd 
wymaga rzetelnej spokojnej analizy i udzielenia 

odpowiedzi na kilka pytań.
Podstawowym argumentem promotorów 

tego pomysłu jest twierdzenie o nikłej liczbowo 
reprezentacji branż na Krajowym Zjeździć, a nawet 
wysuwanie zarzutu o “antybranżowości 
“delegatów. Ze statutowego zapisu wynika wprost, 
że delegaci szczebla krajowego mają obowiązek i 
przywilej decydowania o Związku jako całości, bez 
względu na to, jakie, ile i jak mocne krążą w nim 
nurty i ruchy. Dziwi mnie jednak fakt przerzucenia 
idei branżowych przez delegatów organizacji 
zakładowych, będących nierzadko podporą sekcji i 
sekretariatów. Czyżbyśmy dążyli do sytuacji, w której 
delegaci tej samej struktury związkowej dzielić się 
będą na tych terytorialnych i tych branżowych? 
Dlaczego swoich własnych przedstawicieli nic 
potrafimy rozliczyć z aktywności w walce o branże 
już na szczeblu regionu? Dlaczego batalii o sprawy 
branżowe nie rozpoczęto już na poziomie walnych 
zebrań regionalnych? Czemuż tworzenie 
sekretariatów regionalnych napotyka taki opór 
działaczy branżowych?

Cóż oznacza propozycja wprowadzenia 
mechanizmu dwutorowości? Co chcą osiągnąć 
autorzy tego pomysłu? Wszak dwutrorowość już 
istnieje. Członkiem władz regionalnych można 
zostać decyzją regionalnego kongresu branżowego. 
Podobnie jest na szczeblu krajowym.

Istnieją także istotne racje, uniemożliwiające 
wprowadzenie tego postulatu przy aktualnej 
konstrukcji branż:

1.Niejednolitość wewnętrznej struktury 
branż, a tym samym nierównoprawność dostępu 
do możliwości reprezentowania danej branży na 
KZD, także w porównaniu ze strukturą terytorialną; 
rozpatrzmy to na przykładach skrajnych: w 
“ścieżce terytorialnej” są następujące etapy - walne 
zebranie organizacji zakładowej - walne zebranie 
regionalne - krajowy zjazd; w “ścieżce branżowej” 
mamy do czynienia z następującymi etapami - walne 
zebranie organizacji związkowej - walne zebranie 
sekcji regionalnej - zjazd krajowy sekcji + 
kongres krajowy sekretariatu - zjazd krajowy 
Związku.

2. Kto będzie kontrolował procedurę 
wyborczą i rozpatrywał odwołania, szczególnie że 
komisje rewizyjne w strukturach branżowych 
działają słabo, a tu i ówdzie w ogóle nic 
funkcjonują?

3. Według jakiego parytetu dokonać 
wyboru delegatów, skoro weryfikacja członkowska 
jest oparta na mało obiektywnych kryteriach, a 
struktura mało ustabilizowana?

4.Ile czasu wymaga przebrnięcie przez tak 
długą procedurę wyborczą?

5. Czy znajdziemy tylu aktywnych prze, 
okres minimum jednej kadencji działaczy 
branżowych i terytorialnych?

6. Czy nie stwarzamy komplikacji dla 
podstawowych jednostek organizacyjnych Związku, 
zmuszając je do podwójnego cyklu wyborczego? 
Jeżeli jeszcze dodamy do tego pomysł, aby elekcje 
odbywały się co dwa lata i na przemian wybierani 
byli delegaci struktur branżowych, a następnie 
terytorialnych, to wprowadzamy Związek w 
permanentne wybory, których główny ciężar spocznie 
na organizacjach zakładowych.

Uważam za najwłaściwsze stosowanie jako 
zasady wyboru tych samych osób, reprezentujących 
interes danej organizacji zakładowej bez dzielenia 
na branżowy i ogólny oraz egzekwowanie 
nałożonych na nie zadań. Można 
dyskutować o propozycji wyboru przez
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r-k kongresy krajowych sekretariatów delegatów 
na Krajowy Zjazd Związku, ale dopiero po 

\/T całkowitym uporządkowaniu spraw 
strukturalno-organizacyjnych.

Z dwutorowością kojarzony jest też pomysł 
wyboru przez organizacje zakładowe struktury, do 
której kandydat przynależy i płaci składki. Czyżby miał 
to być sposób na udowodnienie, która część Związku 
jest bardziej popularna? Struktura prawna Związku 
jest bardziej musi być stabilna, bez stwarzania 
szans na podważenie normatywnej strony 
funkcjonowania organizacji zakładowych. Aktualnie 
komisje zakładowe otrzymują osobowość prawną po 
zarejestrowaniu przez zarządy regionów, znajdujące 
się praktycznie w zasięgu ręki. W nowej wersji 
rejestrowane byłyby przez sekcje krajowe, a może 
sekretariaty krajowe, rozrzucone po całym kraju, 
mające swoje siedziby często w miejscach o trudnym 
dostępie komunikacyjnym. Uzyskanie rejestracji już 
na samym początku może natrafić na poważne 
trudności. Kto z odległości kilkuset kilometrów 
pomoże tworzyć komitety założycielskie, kto będąc w 
Warszawie, Łodzi czy Wrocławiu otoczy opieką 
prawną członków Związku w województwach 
suwalskim, zamojskim czy elbląskim?

Jaka zatem ma być Solidarność za pięć, 
dziesięć lat? Podtrzymuję tezę o konieczności 
stworzenia równowagi pomiędzy organizacją 
branżową a terytorialną oraz maksymalne 
sprecyzowanie kompetencji obu struktur.

Podstawowe założenia dla modelu 
docelowego struktury branżowej:

1.Istnienie struktury branżowej opartej na 
16 sekretariatach branżowych (krajowych i 
regionalnych),

2. Zanik podziału na sekcje krajowe i 
powstanie w to miejsce zespołów ekspercko- 
problemowych (zatrudnionych na rocznych 
kontraktach), zajmujących się problematyką 
poszczególnych zawodów i gałęzi przemysłu; 
zespołami tymi kierować powinny osoby, wybierane 
na okres kadencji przez krajowe zjazdy 
przedstawicieli organizacji zakładowych danej 
branży, szczególnie tam, gdzie istnieje ściśle 
określona grupa pracodawców, węższa jednak niż 
reprezentacja całej branży na szczeblu krajowym.

3. Tworzenie sekretariatów regionalnych 
bezpośrednio przez organizacje zakładowe; 
sekretariaty regionalne danej branży obligatoryjnie 
tworzyłyby sekretariat krajowy.

4.Obligatoryjne członkostwo
przewodniczącego sekretariatu regionalnego w 
zarządzei regionalnym, odpowiednio jak na szczeblu 
krajowym; wprowadzenie zasady wyboru 50% składu 
Komisji Krajowej przez kongresy sekretariatów 
krajowych wg ustalonego klucza (proporcjonalnego 
lub gwarantującego równoprawność udziału dla 
każdego sekretariatu).

Kompetencje sekretariatu branżowego 
określiłbym następująco:

1. Negocjowanie i zawieranie krajowych 
(regionalnych) układów zbiorowych branżowych,

2. Reprezentowanie struktury branżowej
wobec organów administracji państwowej,

3.Szkolenia w części dotyczącej specyfiki 
danej branży lub zawodów w nim występujących,

4. Kontakty międzynarodowe,
5. Prowadzenie działalności finansowej. 
Podstawowe założenia dla modelu

docelowego struktury terytorialnej dotyczą 

Nasze konto: Zarząd Regionu NSZZ "Solidarność" Ziemia Radomska 
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skorelowania reformy struktury regionalnej ze 
zmaniami administracyjnymi kraju i połączenie 
obecnie istniejących regionów w kilkanaście 
makroregionów.

Do kompetencji i obowiązków struktury 
terytorialnej należeć powinno:

1. Negocjowanie regionalnych układów
zbiorowych (zarządy regionów), negocjowanie 
ogólnych parametrów gospodarczych (wielkość 
obciążeń podatkowych płac, kwestie zasiłków 
socjalnych i dla bezrobotnych itp.) przez Komisję 
Krajową. .. "

2. Utrzymanie dotycjczasowej zasady 
rejestracji organizacji zakładowych w zarządach 
regionalnych.

3. Prowadzenie działalności: - informacyjnej,
- szkoleniowej w zakresie wiedzy ogólnozwiązkowej,
- pomocy prawnej określonej ustawodawstwem 
prawa pracy i związkowym.

4. Finansowej, w tym: - zarządzamie 
funduszami celowymi (regionalnym lub krajowym 
strajkowym, regionalnym zasiłkowy).

Konstrukcja taka powoduje:
1.Istnienie dwuszczeblowej struktury 

regionalnej i branżowej,
2. Równą reprezentatywność przedstawicieli 

interesów Ogólnych i branżowych,
3. Wyraźny rozdział kompetencji już na 

szczeblu regionalnym,
4.Skrócenie procedury wyborczej, zwłaszcza 

w branżach.
W modelu ostatecznym Związku 

uwzględnić należy zmiany funkcjonalne, tj.:
1.Zmianę koncepcji tworzenia organów 

wykonawczych (prezydium) wybieranych 
bezpośrednio przez zj azd,

2.Ograniczenie składu Komisji Krajowej 
do przewodniczących zarządów regionów i krajowych 
sekretariatów,

3. Rezygnacje z etatów działaczy na rzecz 
ekspertów i zawodowych działaczy związkowych 
(na kontraktach rocznych), oraz zwiększenie 
uprawnień i odpowiedzialności tzw. kadry utzędniczcj 
Związku,

4. Zrównanie kompetencji komisji
rewizyjnych branżowych i terytorialnych,

5. Wzmocnienie statutowe i funkcjonalne 
komisji międzyzakładowych i zniesienie ich roli roli 
koordynacyjnej.

6. Wprowadzenie mechanizmu uzyskiwania 
przez organy wykonawcze corocznego absolutorium,

7. Wzmocnienie finansowe struktur
ponadzakładowych.
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